







មាន នីតិសម្បទា (habilité) អាចសំរេចបាន។ យើងលើកបញ្ហានេះ មកនិយាយ ពុំមែនមានបំណង ឃាត់ឃាំងអ្នកផងទៀត មិនមានសិទ្ធិ បំពាក់ងារឲ្យជនណាម្នាក់ជាវិបុលសនោះឡើយ ព្រោះសិទ្ធិនេះជា សេរីភាពរបស់មនុស្សម្នាក់ៗ ប៉ុន្តែការប្រើសេរី ភាពនេះ ពុំគួរយកមកធ្វើជា ការពោលអាង ថាអ្វីដែលខ្លួន ទុកជាសរណៈ ឬ ជា អត្ថជំនឿ គឺជា សេចក្តីពិតដាច់ខាតនោះ ឡើយ ព្រោះដូចយើងបានពិពណ៌នាខាងលើរួចមកហើយថា ងារ វិបុលសនេះ វាមានភាពប្រែប្រួលជានិច្ច នៅក្នុងប្រទេសណា ដែលមិនទាន់មានស្ថិរភាពនយោបាយ។ ឧទាហរណ៍ដូចជាអ្នក ស្នេហាជាតិ ពោរកំបោរ អាចារ្យស្វា ក្រឡាហោមគង់ ឧកញ៉ា ឈូក ស៊ីងដុកថាញ់ ប៉ាចឈឺន ស៊ីមវា អៀវកើស ។ល។ សុទ្ធជាវិ ជន ហ៊ានងើបប្រឆាំងនឹងអាណានិគមបារាំង ដែលខ្មែរ អ្នក ស្នេហាជាតិយើងភាគច្រើន ក្នុងសហកាល ទុកអស់លោក ជាវិ បុលស តែផ្ទុយទៅវិញ ពួកអ្នកគាំទ្ររបបរាជានិយម កុម្មុយនិស្ត ពួកគេ មិនបានទុកអ្នកស្នេហាជាតិទាំងនោះជា វិបុលសជាតិ នោះឡើយ នេះហើយ ជាការបញ្ជាក់ អំពីព័ន្ធភាព (relativité) នៃ ងារ វិបុលស ដែលវាអាច ចោទជាបញ្ហា នូវអត្ថភាព នៃវិបុលស ជាតិខ្មែរ ព្រោះវាគ្មាន ការព្រមព្រៀងរវាងគ្នា ជាមាត្រដ្ឋានជាតិ (consensus à l'échelle nationale) ផ្ទុយទៅវិញ វាអាចមាន វិបុលស របស់ ពួកនិយមអ្វីមួយ (isme) ដែលជាវិបុលស ក្រុមបក្ស តែប៉ុណ្ណោះ។ ចំពោះខ្ញុំផ្ទាល់ ខ្ញុំចង់ណាស់មាន វិបុលសជាតិ តែជាអកុសល របស់ស្រុកខ្មែរយើង ដែលជានគរ រស់នៅជានិច្ច ក្រោមរបបផ្តា ច់ការ ហើយសព្វថ្ងៃនេះ ស្ថិតនៅក្រោមអាណានិគមយួន ពួក





បដិវត្តហិង្សាដើម្បី រំលំសង្គមចាស់នោះឯង។ តែជួនកាល អំពើ  
ហិង្សានោះ វាក៏ជា មធ្យោបាយតែមួយគត់ដែរ សំរាប់បំបាត់ នូវ  
អំពើហិង្សាដូចយ៉ាងសង្គ្រាមប្រឆាំងនឹងរបបណាស៊ី របស់ Adolf  
Hilter តែសង្គ្រាមនោះគឺធ្វើឡើងនៅក្នុងសេចក្តីសង្ឃឹមអហិង្សា  
គឺរំដោះ ប្រជាពលរដ្ឋនៅអឺរ៉ុប ពី របបប្រល័យពូជសាសន៍ ដើម្បី  
សន្តិភាព និងសេរីភាព។ រួមសេចក្តីមកគឺថា ទស្សនៈ នៃសេច  
ក្តីសង្ឃឹមអហិង្សា គឺជាផ្លូវអនាគតសំរាប់មនុស្សជាតិ។ ដើម្បី  
ទៅដល់ សេចក្តីសង្ឃឹមនោះ គឺគ្រប់មធ្យោបាយ ដែលយកវា  
មកប្រើ ត្រូវមាន មូលដ្ឋានច្បាប់ជាគ្រឹះ។ នៅក្នុងបរិបទខ្មែរ  
ច្បាប់ជាអារុធាតុស្វី គឺ កិច្ចព្រមព្រៀងសន្តិភាព ២៣ តុលា ឆ្នាំ  
១៩៩១ និង រដ្ឋធម្មនុញ្ញបច្ចុប្បន្ន ដែលកើតចេញពី កិច្ចព្រម  
ព្រៀងសន្តិភាពនោះឯង។ ដូច្នោះ ដើម្បីដឹកនាំការតស៊ូនោះ ខ្មែរ  
យើង ត្រូវមាន វិរបុរស-គំនិត ជាបឋម ដែលជាអវត្តា នៃសេច  
ក្តីសង្ឃឹម នៃប្រជាជាតិខ្មែរ ព្រោះការតស៊ូរំដោះជាតិ ពី អាណា  
និកមយួន និងរំលំរបបផ្តាច់ការ គឺជាកាតព្វកិច្ច របស់ប្រជា  
ពលរដ្ឋខ្មែរ ដូច្នោះ ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ ត្រូវដើរតួដោយខ្លួន ជា វិ  
បុរសជាតិ ព្រោះ វិរបុរស-បុគ្គល (homme-héros) នាំឲមាន ការ  
ពិភាក្សា ឥតផលសំរាប់ការតស៊ូ។ នៅពេលណាស្រុកខ្មែរ មាន  
ឯករាជ្យពេញលេញ អនុវត្តលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ ជាយថាភូត  
នៅពេលនោះខ្មែរយើងច្បាស់ជារកឃើញ ដោយខ្លួនឯង នូវ វិ  
បុរស-បុគ្គល កើតចេញពី វិរបុរស-គំនិត ជាពុំខាន សំរាប់  
ប្រជាជាតិខ្មែរ។ បើមហាបុរស កែម ឡឺ ស្លាប់ដើម្បី ជាតិ គឺ នៅ  
មាន កែម ឡឺ រាប់លាននាក់ទៀត បន្តការតស៊ូជាតិ។